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Un Sant Misteri
I ornen a retronar fort els tam bors dels romans, mentre la tropa assaja. Per tots les contades 

de la vall, com encen els preparatius per a la processó dels Sants Misteris. Hom resta atent a 
l’esdevenim ent. Els que faran d ’arrengladors, les vestes portants d ’improperis, els romans, els 

àngels, les confraries de cadascun dels passos, el cor de «l’sbatat master» i la resta de la co
mitiva.

La gent es pregunta què justifica aquest retrobament amb una tradició perduda. Cada 
any, des de fa cinc, la vall s ’interroga sobre un fenomen que porta milers de visitants. Estem 

davant d’un renaixement de la religiositat, expressió d’una societat cada cop més indefensa 
per la pèrdua dels valors cívics? O sim plem ent és l’expressió d ’un fi de quaresm a més relacio
nada amb l’esplai i en el que té de curiós pels nostres habituals visitants.

Aquest aiguabarreig de motivacions, no són del tot explicatius. A la nostra petita 

col·lectivitat hi ha quelcom diferent que es mou, més enllà de les creences individuals o del 
sim ple fariseïsm e mercantil. A la vall, retruny quelcom inexplicable i especial que té molt d ’a
rrelament a la terra, a la petita pàtria. Aquest és l'únic i darrer MISTERI, amb majúscula, del 
nostre afer col·lectiu. És la nostra rotunda afirmació de poble que vol continuar sent. És l’ex

pressió d ’una identitat col·lectiva que mira el futur, sense voler perdre el seu origen.
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notícies de la vall
LA JUNTA DE L’A.P.A.

Hem tingut coneixement que 

la Junta de l’A.P.A. del Col·legi 
Dr. Robert, ha comunitat a tots 

els pares, que degut a les poques 

inscripcions al curs de mecano

grafia i anglès s’han vist obligats 
a suspendre-les. Un sector de 
pares s’ha mostrat crític amb la 
mesura, ja que aquesta és la ter

cera activitat extra-escolar que es 

suspèn en aquest curs, essent la 

primera el curset de natació. 
REMODELACIÓ DE LA CARRETE

RA CAMPRODON-LLANARS

El ple de la Diputació ha 
aprovat recentment el projecte de 
remodelació de la carretera entre 

Llanars i Camprodon la novetat 
és que a banda i banda hi ha pre

vist un paseig per a vianants.
El pressupost és de 70 mi

lions.
NOVA CAPELLA A  SANT PAT- 
LLARI.

A Santa Maria s ’estan fent 
les obres de la nova Capella de 
Sant Patllari, que permetrà la 
contemplació i veneració de l’ar- 
queta-reliquiari i de la imatge del 
Sant.

La capella és de pedra i el 
conjunt anirà protegit amb un 

vidre blindat.

COOPERATIVA DEL FLUID 

ELÈCTRIC BUSCA SEU.
Segons hem pogut saber, la 

cooperativa popular del Fluid 
elèctric, busca un nou local per a 

instalar-hi la seva seu social, 

cosa que li permetrà donar un mi

llor servei als seus abonats de la 

Vall. En les darreres setmanes es 
van trencar les negociacions per 

adquirir els baixos de les velles 

instal·lacions de Casanova Ger

mans. Sembla que la diferència 

ha estat en el preu.

ALT-VALLESPIR, CARNAVAL 

M ÀGIC A  PRATS DE MOLLÓ.

El diumenge 24, es va cele
brar a la veïna i catalana població 
de Prats de Molló els actes de l’a
nomenat carnaval màgic del Va

llespir. Aquest és un dels carna

vals més ancestrals que es fan 
als Pirineus. El matí, es va ballar 
al Contrapàs. Aquesta és, potser 

una de les danses mes antigues 

del nostre país. Es fa una forma
ció en rengleres i es balla amb 
uns passos molt complicats. A la 

tarda es va fer el Ball de l’ós que 
fa referència a la fecunditat i que 
recorda l’antiga presència d ’a

quests mamífers -no fa tant de 

temps-, a les nostres contrades. 
OBRES CARRER VALÈNCIA: 

OPOSICIÓ DELS VEÏNS
A la recent reunió convocada 

per l’ajuntament amb els veïns 
del carrer València per discutir les 
obres d ’urbanització del nostre 
primer carrer es manifestà el pro
fund desacord existent.

La majoria de veïns rebutgen 
el projecte que troben massa car 
pel que s ’aconsegueix. A més, 

diuen, no es resol el tràfic rodat ni 
l’estacionament.
COMENCEN LES OBRES DEL 

PONT DE CAN ROQUÉ.

Tal com ens anunciava el Di

rector General de Carreteres de 

la Generalitat en l’entrevista al 

PONT NOU del passat mes de 
gener, han començat les obres 

del nou pont de Can Roqué.
PLA ESPECIAL DE CAN FONT.

El ple del passat mes de 
gener acordà l’aprovació inicial 

del P.E. de la finca Can Font, 
aquest pla estarà exposat un mes 

a partir de la publicació de l’acord 

al BOP.
ALTA VALL DEL TER: RALENTI- 
MENT DE L’ACTIVITAT MUNICI

PAL.

Degut al delicat estat de 
salut, en els darrers dies, de l’En- 
ric Garrigoles Secretari de l’Ajun

tament de Llanars, Vilallonga -de 
retruc Tregurà- i Setcases, l’activi

tat municipal d ’aquests consisto
ris, s ’ha vist notablement minva
da, segons ens confirmen alguns 
dels alcaldes amb que hem con
tactât. Desitgem el seu ràpid res

tabliment.

COMENCEN LES OBRES D’URBA

NITZACIÓ DE «RESIDENCIAL 
MARISTANY».

En el darrer número de EL 

PONT NOU, comentàvem el co

mençament de les obres del P.P. 
de la Campa; quasi al mateix 

temps i a l’altra banda del poble, 
s ’ha iniciat l’urbanització del da
rrer tros del municipi a continua

ció de Can Maristany.

El projecte, aprovat definitiva
ment per l’Ajuntament el passat 

mes de novembre, proposa les 
obres d ’urbanització de i’àmbit del 

Pla Especial «Residencial Maris

tany», amb un pressupost de 
9.654.644 ptes.
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FINANÇAMENT DE LES OBRES 
DEL CARRER VALÈNCIA.

Amb 6 vots a favor (CiU) i un 

vot en contra (PSC.PSOE), l’Ajun
tament, al darrer ple, va aprovar 
el finançament de les obres al ca

rrer València.
Cost total de l’obra 25.914.947 

ptes.
Subvenció 12.957.400 ptes. 

Aportació Ajuntament 1.295.755
ptes.
(706.260, ptes Crèdit).

Veïns del carrer 11.661.792 ptes.

L’Ajuntament aprovà inicial
ment la Imposició de Contribu

cions Especials, la Ordenança 
Reguladora d ’aquestes contribu

cions i la relació de quotes indivi

duals.
Els afectats per les obres es 

podran constituir en Associació 

Administrativa de Contribuents 

durant el període d ’exposició pú
blica d ’aquests acords i sempre 
que siguin majoria absoluta d ’a
fectats que ho acordin.

L’exposició pública serà de 
30 dies a partir de la Publicació al 

B.O.P.

OBRES D’ENLLUMENAT PÚBLIC 

DE CAMPRODON.

L’Ajuntament de Camprodon, des

prés de l’aprovació el passat de
sembre de l’increment de pressu

post d ’enllumenat públic, està im
mers en l’ambiciosa execució de 

l’obra de l’enllumenat i que amb 

un pressupost total de 

56.739.186,- ptes afecta pràctica

ment tota la vila.

HEM SENTIT PELS 
4 CANTONS....

—  Que els socis de la Vall, 
del Club de Golf, s ’han negat a 
pagar la derrama de 200.000 
ptes, que els ha proposat la 
Junta.

—  Que els treballadors de 
Galetes Pujol comenten amarga
ment que la nova direcció de 
l’empresa els exigeix productivitat 
nord-europea, però amb sous 
quasi nord-africans.

—  Que a la darrera rua de 
carnestoltes, la trapezista de la 
colla que emulava la desfilada 
d’un circ -la trapezista Pinito del 
Oro- començava a quedar encar

carada tot esperant el burro que 
havia de traginar carro, trapezi i 
trapezista.

—  Que el burro, les vigílies 

de festes, està acostumat a uns 
altres itineraris i que,... de cerca
viles res I

—  Que finalment ni burro, ni 
carro, ni trapezi i la trapezista es 
va haver d'incorporar a la infante
ria de la desfilada, malgrat que no 
anava adequadament calçada per 

aquesta travessa.
—  Que la furgoneta de «Can 

Tarra» havia d ’obrir la comitiva 
amb pancartes anunciadores i 
adornada amb globus, però la tra
vessa fins a la Vila de Baix vol
tant pel desviador a velocitats 
«moderades», va fer arribar el 
vehicle a punt... d ’anar a repartir 
queviures I, ni cartells, ni globus, 
ni res, sembla que de miracle es 
va salvar el barret de copa del 
conductor.

—  Que males llengües diuen 
que pot ser una petita «vendetta» 
del xòfer, poc donat a disfresses i 
carnestoltades.

—  Que bromes a banda, la 
desfilada va ser un èxit de partici
pació i de públic i tothom està 
disposat a repetir.

—  Que la Unió Esportiva, a 
la vista de que s ’allarga el trasllat 
del Camp de Futbol, està pen
sant-se demanar jugar la lliga

amb els equips centreuropeus, 
(aquests a l’hivern fan vacances) 
doncs amb el camp tot sovint ple 
de neu i gel temen haver de jugar 
la majoria de partits de casa, un 
darrera l’altre, a final de tempora
da.

—  Que malgrat la contracta
ció d ’un cap de serveis coordina
dor a l’Ajuntament de Campro
don, que es desplaça cada dia 
des de la seva residència a 
Campdevànol, els ensurts conti
nuen. Així, fa pocs dies que l’en
carregat del pavelló va procedir a 
pintar les línies del camp de bàs
quet, a fi de preparar la pista per 
al campionat escolar femení. 
L’endemà la brigada arrencava el 
mosaic per fer-hi reformes.'- El 
partit es va tenir que suspendre. 
Un 10 pel coordinador!.

BREUS

—  El 9 NOU, periòdic 

atent als fets de la Comarca, 
es fa ressò, en el seu núm. del 

25 de gener, del naixement del 
PONT NOU. gràcies!

—  Amb molt d ’èxít conti
nua e! curs de balls de saló, 
organitzat pel Casal Campro- 

doní. Moltes parelles no han 

pogut assistir al mateix per 

manca d ’espai. Enhorabona 
doncs, a la Junta del Casal, 
ique amb la seva tasca demos

tren ser gent amb empenta.
—  A " l ’estació de Vallter, 

es va celebrar el passat dis
sabte 23 de febrer, el primer 

ÍRafting de la neu, per a tot 
Tipus d ’embarcacions (sic). El 
sent t de l’humor i les ganes de 
fer conya varen ser presents 
arreu, taf i com correspon,

—  El restaurant del Bac 
de St. Pere que té previst tenir 
obert tots els dies de la Setma
na Santa, està organitzant per 
aquests dies de vacances un 

campionat d'squash, que sigui 

tot un è x it !



opinioS’URBANITZA
LA

PLACETA.

Amb els basaments per als 
fanals de l’enllumenat públic, l’A
juntament ha començat les obres 
d’urbanització de la Placeta que 
s’han de completar amb la restau
ració de la façana de l’església 
del Carme, per la qual hi ha una 
previsió de 2.000.000,- ptes., un 
terç de les quals està subvencio
nat pel Departament de Cultura 
de la Generalitat.

Confiem que no es repeteixin 
els errors comesos en la urbanit
zació del Planet, que va convertir 

una plaça per estar, (a fires, a 
sardanes, etc.) en una plaça per 
a passar, amb uns parterres ca- 
nalitzadors que a més d ’inútils, la 
major part de l’any i degut al 
clima de la vila, no son més que 
uns munts de terra.

Un senzill pavimentat llis i si 
pot ser tou, uns senzills bancs de 
fusta sota els arbres (que sobre 
el fred del ferro no s’hi pot seure 
en aquest país), ordenar i equili
brar l’aparcament i... poca cosa 
més, ens sembla que ha de me
nester la Placeta.

V.S.

CREU QUE LA PROCESSÓ DE 

SETMANA SANTA A  
CAMPRODON ÉS UN ACTE 

RELIGIÓS O BÉ TURÍSTIC 
I FOLKLÒRIC?

CARME PANEQUE: Encara que hi 
ha una base de religió, aquí a 
Camprodon ho han muntat més 
aviat per atreure el turisme.

ELVIRA PLANELLA: Jo trobo les 
dues coses. És un acte religiós i 
un al·licient pel turisme ja que, si 
no hi ha res, la gent que ve, 
només es passegen amunt i avall i 
és una cosa ben trista...

PERE GARDELLA: Jo crec que hi 

ha una mica de tot. Hi ha gent 

que encara ho té com un acte re

ligiós, però els que ho van tornar 

a organitzar ho van fer més aviat 
com una cosa turística.

J.N.P.: «Yo para mi, la gente del 

pueblo lo hace por razones turísti

cas. No hay motivación religiosa 

como en Andalucía u otros si
tios».

JOAN BOSCH: És clarament tu
rístic i folklòric.

CARLES COM A: Jo penso que és 
folklòric, però també hi ha gent 

que ho fa perquè hi creu.



LA PROCESSÓ DELS SANTS MISTERIS
    --------- M artí Pujol ----------------------------------------------------------------------

Amb un grup d'amics estàvem parlant de la 
processó dels «Sants Misteris-' que anys enrera 
havia tingut lloc a la nostra Vila. De cop i volta 
em vaig quedar transportat a la meva infantesa 
recordant-la, al temps que sentia una sofregada 
dintre meu, davant els comentaris i plantejaments 
dels meus amics, els quals apuntaven la possibi
litat de tornar a reinstaurar-la.

Tot un munt de persones i d ’imatges vingue
ren a la meva memòria, quan a l'arribar a casa 
vaig treure de la capsa que els meus pares guar
den les fotografies, per tal de tnar-ne les que 
feien referència a ia «Processó dels Sants Miste
ris», i que havia vist tantes vegades. Després de 
remoure-les totes, vaig quedar-me’n una, on se’m 
veia a mi de petit, davant dels portadors del 
«pas» del «Sant Crist» i vestit com ells, entre els 
quals hi anava el meu pare. Una emoció profun
da m'envaí, al temps que unes ganes boges s'a
poderaven de mi per tornar a veure desfilar la 
processó pels carrers del poble.

Passat cert temps, vàrem trobar-nos amb els 
amics essent aquesta vegada sí, el centre de la 
nostra conversa, la «Processó». Cada u de no
saltres havia estat temptejant pel seu compte din
tre del cercle de gent seva coneguda i de perso
nes que tracta normalment, per tal d'esbrinar si 
agradaria o no que l'esmentada processo sortís 
altra volta pels carrers de ia nostra Vila. La idea 
va agradar a tothom, si més no a la majorta, i 
això ens animà a tirar el projecte endavant. Cal 
dir que ho férem sospesant i analitzant el què de 
veritat ens impulsava.

S'ha demostrat pels quatre anys que la pro
cessó segueix sortint, que ha estat tot un èxit. 
Sabem positivament que hi juguen varis factors, 
la  nostàlgia, n'és un d'ells. No volguem engan
yar-nos, però qui més qui menys la recordava en 
part, encara que deslügantla de les connotacions 
religioses que comporta. Altres moguts precisa
ment per la seva Fe vinculada a ella. a aquest 
sentit religiós. Una altra part per tradició familiar, 
doncs algú dels seus, hi anava sempre, i això fa 
que es senti atret per aquest «lligam», si bé per a 
molts inexplicable.

També és un fet de sobres constatat per 
molts i molts anys, que el nostre poble és emi
nentment turístic, i fa que una massa ingent, ens 
visití cada any, sobretot per «Setmana Santa», 
especialment ara, a la diada del «Divendres 
Sant», des de que surt la processó. Aquest dia

M artí Pujol 
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com s'ha pogut comprovar, es desborda de visi
tants. És palpable el ressó que ha despertat la 

nostra processó. No cal entrar en els detalls que 
han promogut aquest èxit.

Totes les iniciatives i actes que s'organitzen, 
són lloables, si es fan de cara a afavorir e! nostre 

poble a enaltir-lo. Totes les tradicions tan religio
ses com profanes són constants de la nostra 
vida, formen part de nosaltres -això s'ha dit infini
tat de vegades- i es poden ignorar, però no 
negar.

La «Processó» h r estat, o millor dit, és un 
element més de la Idiosincràsia del nostre poble. 
Procurem sentir-nos orgullosos d ’ella, com de 
totes les coses i actes, per petits que siguin, i 
que al llarg de l’any tenen lloc a Camprodon. L’è 
xit assolit per la «Processó» ha d ’ésser un motiu 
que ens impulsi a estimar més el nostre poble, 
que ens empenyi a cotocar-lo com més al ctm mi
llor. Deixem de banda tots els factors que s'hi in
clouen. Només fixem-nos en un, que Camprodon 
sigui un espill on es puguin emmirallar-se altres 
poblacions fins i tot més importants que la nostra. 
Procurem no pecar de triomfalistes, però no tin
guem vergonya d'estimar-lo, amb defectes í vir
tuts. Pot ésser que la «Processó» no agradi a 
tots, però cal acceptar-la, doncs és aquí, cada 
any, i esperem que per molts. No hi volguem 
veure un element negatiu ans al contrari, una 
forma més d'estimar Camprodon. Que la «Pro
cessó» dels 90 sigui una anella més de la cade
na d'èxits que desitgem per a tot lo nostre.

M artí Pujol
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MOLLÓ D’ESQUENA A LA NEU
-------------------------------------------------  Joan Pastoret i V entu là  -----------------------------------------------

L’EQUILIBRI ECONÒMIC-TURÍSTIC 
A LA VALL DE CAMPRODON  

Passat, p resent i fu tur
En ef passat l'economia dels pobles de la co

marca es pot dir que era la mateixa, tret de la ca
pital Camprodon, i del municipi de Sant Pau de 

Seguries. La resta de municipis disposava dels 

mateixos recursos, basats gairebé exclusivament 
en l’activitat agrícola i ramadera. El model de 
vida era el mateix i també les activitats de lleure.

Hi hagué quelcom que anunciava un nou 

model, d ’economia, concretament a dos municipis 
de la Vall -Llanars i Vilallonga- a partir de l’aprofi

tament hidràulic del riu Ter. Algunes famílies van 

començar a viure d ’un sou fix cosa que, fins al 
moment, era totalment impensable.

Aquest fet es va accentuar amb la creació de 

petites indústries, a Camprodon i les seves roda

lies fins a Sant Pau de Seguries. Molta gent va 
canviar d ’activitat i es desplaçava al nou lloc de 

treball.
Al mateix temps, el turisme arribà a Campro

don i, poc a poc, es va anar estenent a la resta 
de la Vall. Així es donà un nou canvi en l’activitat 

econòmica, basat en la construcció i l’hostaleria.
L’obertura del pas Fronterer de Coll d ’Ares 

creà noves espectatives entre els habitants de la 

Vall, en especial a Molló i Camprodon, amb l’es
perança que es potenciés l’arríbada del turisme 

francès i també la relació amb els pobles veïns 
de l’aitra banda. Però la manca d ’una ciutat gran 
i activa a prop de Coll d ’Ares pel cantó francès, 

ha estat un dels factors determinants de l’incom

pliment de les espectatives inicials, junt amb l ’es
cassa voluntat de potenciar el pas fronterer, tant 
pel que fa a l’horari com per l’estat de conserva

ció de la carretera i la falta de promoció turística.
L’obertura de l’estació de Vall Ter ha estat el 

punt culminant de la promoció turística de la Vall 
de Camprodon. El turisme d ’hivern, impensable 

fins aleshores, ha produit l’assentament definitiu 
del turisme. Però aquest fet ha ocasionat un de
sequilibri entre els diversos pobles. Mentre els 
municipis de la conca del Ter experimenten un 
constan augment del turisme, Molló, a la veina 

vall del Ritort, ha quedat despenjat. Això ens mou 
a fer les consideracions següents:

Joan  Pastoret 
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La promoció turística de la Vall s ’ha impulsat 
principalment i a través de la Mancomunitat Inter- 

municipal voluntària de la Vall de Camprodon. 

Així considerem que la mateixa Mancomunitat 
hauria de buscar l’equilibri necessari perquè cap 
poble quedi al marge del procés, amb la creació i 

fa potenciació dels múltiples recursos turístics de 
què disposa la Vall que podrien ser, entre d ’al
tres, els següents:

-Aprofitament dels rius, en especial el Ritort, 

amb petites zones d ’esbarjo adequades per 
aprendre el sol, banyar-se i gaudir de la natura 

amb tranquil·litat.

-Comercialització dels productes de la Vall 

impulsats a través de fires o mostres a fi de des
pertar l ’interès dels visitants.

-Motivar el turisme rural que pot ser un bon 
complement per a la pagesia i també una nova 

oferta turística per a la zona.

-Afavorir l’excursionisme amb establiments 

adequats als diferents pobles de la Vall (com es 
fa als municipis veïns de la Catalunya Nord), així 
com també donar a conèixer diversos itineraris.

-A la zona de Molló, per les característiques 
del terreny, seria interessant la creació de circuïts 
de ciclisme de muntanya, esport en creixement i 

poc desenvolupat.
Totes aquestes consideracions, ben garbella

des, necessuen una resposta ràpida i ferma que 
es pot donar amb la bona relació i l’entesa entre 
tots els pobles de la Vall.

Joan  Pastoret i V entu là
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opinió el temps
GENER 1991 

MES MOLT QUIET

Fins a fí de mes les tempera
tures s ’han mantigut molt suaus, 
predominant vents de llevant amb 

alts índex d ’humitat.
Tot i lo anterior esmentat, les 

precipitacions han sigut molt es
cadusseres destacant els vuit li

tres del dia 23.
Es diu, «SI LA CANDELERA 

RIU, EL FRED ÉS VIU, I SI LA 
CANDELERA PLORA, ES FRED 

ES FORA», però a la Vall de 
Camprodon, nosaltres hi afegim, 

que «tant si plora com si riu el 
fred és viu», enguany, emperò, 

ens ha sorprès.

L’e q u ip  m e te re o lò g ic  hab itua l

litres /d ia

CREIEU QUE MOLLÓ 
S’HA BENEFICIAT DE 

L’EXISTÈNCIA DE LES PISTES 

D’ESQUÍ DE «VALL-TER».

Josep M orer Pizalde: Batlle de  

M olló. Fia beneficiat a la gent del 

ram de la construcció. A Molló, 

concretament, quan hi puja més 

gent és quan les pistes són tan

cades. Quan són obertes a la 
banda de Setcases ho estiren tot. 

Molló és el poble menys benefi
ciat.

Eduard C o m a  Sala: M untanyer. 

T reballador de  la construcc ió .

Ha beneficiat als hotels i al ram 

de la construcció. De tota manera 

la part grossa se l’emportan a 
Setcases.

A m a d e u  Serra G onzález: Es

tiue jan t d e  sem pre. Ha benefi

ciat però no representa el gruix 

de la gent que ve a Molló. Molló 

ha estat abandonat pels esta

ments oficials en benefici de Set

cases.

Neus Sau Bassaganyes: Em

presària d ’hosteleria. Les pistes 

són un benefici per a la Vall en 

conjunt però a Molló en particular 

li és indiferent. Aquí no ve més 

gent perquè hi hagin les pistes. 
Quedem massa apartats. L’es

quiador cerca llocs més propers a 

les pistes.

Elena LLongarriu G uillam et: Es

tud ian t d e  Cou. No ens ha be

neficiat. Són molt pocs els es

quiadors que vénen al poble. 

Aquí la gent hi puja per gaudir del 

poble i els seus entorns.
m b /d ia

Josep Ma. G u illam et: A ju d a n t 

de  cu ina . Sí que ha beneficiat. 

Puja més gent. Malgrat que la 

gent va més de Llanars per 
amunt algú cau a Molló.

l l ir
C M àx. m in /d ia
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notícies de la vall

ASSO C IAC IÓ  DE PELLETERS DE CAMPRODON

R ecentm ent s’ha c re a t l’as

s o c ia c ió  de  pe lle te rs d e  
C am p ro d o n . Na Fé G arc ia , 
una d e  las prom otores d e  
l ’a sso c ia c ió  ens n ’in form a.

PER QUÈ ES VA  CREAR 

L’ASSOCIACIÓ?

L’Associació es va crear el passat mes d ’octubre amb la finali
tat de fer front a la gran competència que tenim. Volem que la gent 

de fora sàpiga que a Camprodon hi ha un nucli important de pelle- 
teria, amb models selectes i tracte comercial personal, no com als 

grans magatzems pelleters, per exemple.
Ens hem gastat molts diners en publicitat per tot Catalunya 

però la temporada és molt fluixa i no estem gaire contents de mo
ment.

D’altra banda ens agradaria que s ’associessin amb nosaltres 

altres sectors comercials de la Vall, ja que de fet la nostra publicitat 

porta gent i per tant també beneficia altres sectors, com el de la 

restauració o els botiguers.

FE GARCIA - Presidenta

CORAL CAMPRODON

El passat diumenge 24 de fe
brer i organitzat per la Federació 

Catalana d ’Entitats Corals, de
marcació Osona-Ripollès s’orga
nitza un «Diumenge cantant» a 
Centelles a càrrec de la Coral 

«Violeta» d ’aquest poble. Tots els 
cantaires d ’aquesta demarcació 
que hi assistiren varen gaudir 

d’un matí de tècnica vocal, apre

nentatge de noves cançons a cà
rrec de directors especialitzats, 
esbarjo i dinar en comú; tot un 
seguit d ’al·licients per fer atractiva 

la jornada.
Ens Felicitem i felicitem a la 

Coral per aquesta iniciativa.

SECRETARIAT DE CORALS 

INFANTILS DE CATALUNYA 
24 TROBADA DE CORALS 

INFANTILS 

CORAL INFANTIL «BRINS»
El proper dia 17 de Març la 

coral infantil farà un intercanvi 

amb la també coral Infantil «Xera- 
mell» de Capellades; els nens 
arribaran el dia 16 i s ’hostatjaran 

a les diferents cases dels de la 

coral infantil d ’aquí. Es faran di
verses activitats com visites al 
poble i a l’estació de Vall Ter 
2000, assatjos en comú i el diu

menge dia 17 concert al Casal 

camprodoní, al matí. El programa 
serà de cançons infantils i juvenils

i el cant comú amb obres de Mo- 

zart en commemoració del bi- 
centenari. A la sortida i després 
d ’obsequiar-los amb un refresc di
naran amb les respectives fam í

lies i al començar la tarda els 
despedirem amb el cant dels 
«Adéus» a la plaça de Santa 

Maria.

Així mateix el mes de Maig, 
la nostra Coral anirà també a Ca

pellades on gaudirà del seu 

Museu del Paper i altres coses in

teressants que tenen en aquella 
vila així com també de l’hostatge 

a les diferents famílies i poder re
fermar l’amistat que a ben segur 

hauran començat aquí.
Esperem que pugui ésser tot 

lo profitós que promet.

JAUME BERTRANPETIT: UN C A M 

PRODONÍ A  EE.UU.
En Jaume Bertranpetit i Bus

quets, ha estat becat per l’Univer
sitat d ’STANFORD (San Francis- 

co). El 9 de març proper marxarà 

junt amb la seva muller, per fer-hi 
un any d ’estada. La Redacció de 
PONT-NOU es congratula pel fet i 

espera que aquest sigui un es
glaó més en la carrera acadèmica 
d ’aquest camprodoní. En Jaume 

és actualment Catedràtic d ’Antro

pologia en la Facultat de Biològi
ques de la Universitat Central de 
Barcelona. En cercles científics 
són molt coneguts i lloats els 

seus estudis d ’antropologia, al

guns dels quals han estat dedi
cats a la nostra Vall.
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BANC CENTRAL
17867 CAMPRODON 

c/València, 26

ftERINO
Servei de Taxi 
i excursions de muntanya

Tels. (972) 740867 - 741057

Forn Sala
Especialitats en BOLLERIA

C arrer J. Ferrer Bàrbara, 14 Telèfon (972j 7401 32

17867 CAMPRODON 

(G irona)

t j & n ò e ïp j

BAR - GRILL - RESTAURANT 
GALERIA D’ART

TELEFON (972) 74 07 01

CLUB DE TENNIS 
CAMPRODON

U s esperem a dinar o a sopar, 
pendre unes copes, un entrepà, 

o assaborir diverses especialitats 
amb llesques de pa torrat, 

a qualsevol hora.
Vine amb nosaltres a gaudir 

d ’un lloc calid i acollidor.
Temporada baixa caps de setmana

peitivi
Carrer Sant Roc, 1 

Telèfon (972) 74 01 46  
17867 CAM PRODON

Hesfaurant Ccííer
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□
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Joan Soler i Martin, és

fill de Sant Joan, on va 

néixer ja fa més de sei

xanta anys, al sí d'una 

coneguda í emprenedora 

família. Va estudiar al 

Seminari de Vic I també 

a Comlllas (és mestre 

nacional amb oposi

cions). Des de el 1978 

és rector de Camprodon, 

i podem afirmar que és 

un vilatà considerat i res

pectat per tothom. Com 

a Rector és president de 

la Fundació Vila Riera, 

cosa que comporta no 

poques responsabilitats I 

compromisos.

—  Vostè com  a recfor de  
C am prodon presideix la funda
ció Vila Riera. Ens podria confir
mar si l ’ob jecte  principal de la 
Fundació és la creació  de b e 
ques per els fills de la Vall?

—  No, no precisament. L’ob
jectiu de la Fundació, segons es 
desprèn de l’escriptura de constitu
ció, és la creació d’una escola sota 
l’ègida de la Religió Catòlica i més 
concretam ent l’article 5 diu que es 
podrà prescindir de l’escola quan 
l’ensenyam ent ja  estigui suficient
ment atès. Nosaltres hem de pro
curar suplir les deficiències i per 
això procurar:

1. Conseguir que sigui una 
possible realitat una correcta edu
cació religiosa per a tots aquelis 
joves que ho vulguin.

2. A judar a les fam ílies neces
sitades amb borses d ’ajut quan 
això sigui necessari.

3. O rganitzar cursos de form a
ció cultural, conferències, sem inaris 
d 'especialització que prom oguin la 
cultura, a ixí com la formació literà
ria i artística.

—  La Comunitat utilitza un 
edifici que és patrim oni de la 
Fundació, tinguent en com pte  
que aquella  gent ni és de la 
Vall ni hi està vinculada, no 
troba que aquest ús està en d e 
sacord am b les finalitats funda- 
cionals?

—  No, perquè precisam ent els 
testadors volien que aquesta casa 
s’entregués a una ordre religiosa 
que es cuidés de la form ació reli
giosa de ia Vall. Per això es va 
considerar que aquesta bona gent 
podria fer, no només tasques de 
form ació per a gent de fora, sinó 
que també podrien ajudar a la Vall, 
com així ho fan col·laborant amb 
l’escola.

De tota manera, penso que 
quan se’ls hi va llogar pagaven 
més que Can Pascal, la casa esta
va en runes i elis l’han arreglat 
molt I, malgrat tot, ha de quedar 
ben clar que la casa segueix es
sent de la Fundació Vila Riera.

—  En els darrers temps, la 
Fundació ha partic ipat en els 
fets urbanístics més significatius 
de Camprodon. Com veu, re- 
trospectivament, la venda de 
Can Pascal, creu que va obeir a 
un acte  de correcta  administra
c ió  del patrimoni de la funda
ció?



—  No ben bé, i moltes vega
des hem protestat, fins i tot, de 

manera oficial. Vam entregar uns 
terrenys perquè es pogués fer l’e- 
sola i això en contra dels objectius 
de la pròpia fundació.

Pensi que la Fundació podrà 
crear una nova escola sempre que 
les escoles nacionals no tinguin 
prou capacitat, així, en cedir els te

rrenys per a la seva ampliació s ’im- 
posslbllltava una de les finalitats 

fundacionals, la creació d ’una es
cola religiosa a la Vall.

—  Però, malgrat això, van 
cedir els terrenys?

—  Sí, estudiada la cosa, vam 
creure convenient col·laborar enca

ra que vam posar com a condició 
que els terrenys com ptabilitzessin 
com a equipam ents per el d ia que

L’objectiu de la 
Fundació no és la 

creació de beques

nosaltres volguéssim  fer la urbanit
zació de Can Pascal.

—  Però, la Fundació ta m 
poc ha fet la urbanització, els 
terrenys es varen vendre i no es 
pot pas dir que l’ús de les viven- 
des de Can Pascal sigui social.

—  Quan van sorgir les propos
tes de l’ Institut Català del Sòl, no
saltres vam estar-hl d ’acord, fins i 
tot en el sistema d'expropiació, 
perquè vam creure que en el mo
ment de crisi que aleshores vivíem, 
això beneficiaria tot el nostre en
torn. Certam ent no ha estat ben bé 
així, i hem hagut de protestar m ol
tes vegades.

—  Finalment però, l’opera
c ió  ha resultat g lobalm ent ren
dible?

—  No, per a nosaltres no va 
ésser massa rendible, I crec que 
no s’ha tingut en compte l’esforç 
que la Fundació va fer. Malgrat tot 
encara ens queda per a urbanitzar 
la Zona B, encara que amb totes 
les dificultats que presenta, dubto 

que es pugui fer mai.
—  Sembla que, pel fet de  

que gran part dels terrenys de  
la Fundació estiguin en zona de 
creixem ent urbà, això els con 

verteixi en una espècie de c a 
laix de tornes per anar arreglant 
nyaps urbanístics. Així, en 
aquesta línia i pel que fa al 
solar que dóna accés a la c a 
serna de la Guàrdia Civil, es 
veurà la Fundació forçada a fer 
una venda política?

—  El tema d ’aquest solar és 
molt complicat, he parlat amb el 

Governador Civil, amb les diferents 
autoritats i fins ara no hem trobat 

cap solució. Amb tota sinceritat no 
ho veig gens clar, però esperem 
que finalm ent hl hagi una solució 

que sigui en bé de tots.
—  I, què m e’n diu del llo 

guer del terreny per fer el Golf?
—  A mi, el camp de Golf m 'a

grada molt. Camprodon és municipi 
turístic i això li donarà to. Crec que 
avui no es pot entendre un poble 
turístic de m untanya sense un golf. 

Per altra banda el lloguer ajudarà a 
la Fundació i, encara que ha portat 
molts problemes i dificultats és un 
gran bé per a tots.

La venda de 
Can Pascal no va 

ser rendible

—  Així, creu vostè que g lo 
balm ent les activitats de la Fun
dació  s’ajusten a l’esperit fun
dacional?

—  Em sembla que és una 
bona eina que se’ns ha posat a les 
mans, però hem de tenir en com p
te que no podem fer el que volem. 
Les decisions que prenem han 
d ’estar d ’acord amb la voluntat dels 
testadors i això de vegades és

El camp de golf 
m’agrada molt

complicat, tam bé tenim que el pro
tectorat moltes vegades ens posa 
dificultats.

—  Els darrers anys a C am 
prodon hem pogut veure in ic ia 

tives com  la dels Amics de Sant 
Antoni o de la Processó. Troba 
que aquest fet -en possible sin
tonia am b els aires que corren 
per terres dels nostres veïns m u
sulmans- respon a un augment 
de la religiositat del poble o a 
plantejaments de caire folklòri- 
co-turístic?

—  Lo dels amics de St. Antoni 
va entusiasmar. Mai m’hagués 

pogut pensar que el poble fos 
capaç d’una obra tan estupenda. 
Aquí han dem ostrat tot el que 
poden fer. Els mateixos bisbes del 

país, en vlsltar-ho van manifestar
se admirats i sens dubte sense 
aquesta iniciativa St. Antoni s’ha
gués perdut.

La Processó és una cosa molt 
popular I la recuperació s ’ha pro
duït una mica perquè la gent d ’aquí 
és dinant de tradicions, però son 

tradicions religioses i ens semblen 
bé. L ’Església fins ara se n’havia 
mantingut massa al marge i val la 
pena d ’alabar aquest bon esperit, 

conservar-lo I al mateix temps reo- 
rientar-lo, cosa que em sembla que 
anem fent.

—  L’Arxiprestat de C am pro
don és autosuficient?

—  Crec que no, no és autosu
ficient, el problema fonam ental són 
les obres per causa de les moltes 

esglésies que tenim, St. Pere, Sta. 
Maria, el Carme, el Remei. Cada 
vegada que ens posem en obres 
se’ns disparen els pressupostos.

- Com és la relació am b  
les parròquies de la Vall?

—  La col·laboració entre les 
parròquies de la Vall és molt bona i 
eficaç.

—  I am b el bisbat?
—  Hem de tenir en compte les 

dificultats que ha tingut l’arxiprestat 
de Camprodon com a conseqüèn
cia de l’anterior pertenença al bis
bat de Girona, i és per això que hi 
ha diferències amb el bisbat de 
Vic, com de la Comunió Solemne, 
de pastorals. No obstant això des
prés d ’una colla de reunions s ’han 
anat suavitzant friccions perquè el 
Sr. Bisbe tolera certes diferències.

—  A més el municipi per
tany a dos bisbats diferents, 
quins problemes presenta això?

—  Sí, efectivam ent, tenim dos 
bisbats, Camprodon pertany a Vic, 
però Beget, Rocabruna, Salaça i 
Bolós pertanyen a Girona.
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xerrem amb: RECORDANT EN 
MÈNECH

Beget és un poble que entu
siasme i encara que té dificultats 
com la de la carretera i problemes 

com el de la rectoria, les coses es 
van posant a to.

—  Aquests dies hem vist 
com  els am baixadors dels p a ï
sos del Magreb s’han queixat 
de l’actitud poc respectuosa de 
la premsa envers l’Islam. Com  
valora aquest fet o com  consi
dera que són tractades les insti
tucions catòliques?

—  A les homilies ja  hauran vist 
que m'enfado quan veig això, però 
el cas és que Jesucrist ens dóna el 
seu cam í i són els homes els que 
l'han de triar, acceptar o no. Els 
mitjans de com unicació haurien de 
tenir més respecte per la veritat, no 
dir mentides, jugar més net i tenir 
més respecte per les coses que 
estimem com nosaltres l’hem de 
tenir per a les coses que estimen

El pressupost d ’uns 2 milions 
serà finançat en una tercera  
part per la Generalitat i l’A junta
ment sembla disposat a 
col·laborar am b la resta, com  
ho veu?

—  Les obres del Carme em 

portaran moltes complicacions, si 
ens donen un terç no sé pas com 
ho farem. L’A juntam ent haurà de 
col·laborar molt, doncs el Bisbat ja 
em va dir que si es tractés d ’una 
cosa essencial hi estarien d ispo
sats, ara bé, tractant-se d’una faça
na no solen ajudar massa. Haurem 
de fer una reunió amb la junta d’o
bra, la junta Parroquial i la junta 
del Carme, i a veure que es pot 
fer, però certam ent ho veig com pli

cat.
—  Hem vist que s’han c o 

m ençat a Sta. Maria les obres 
de la nova cape lla  de St. Patlla- 
rl, què ens diu?

—  Estic entusiasmat. Els fran
cesos abans venien a Camprodon 
expressam ent per les relíquies de 

St. Patllari, en els darrers anys i 
per causa del seu valor han estat 
endreçades, però crec molt conve
nient que estiguin exposades als fi
dels, pel valor que tenen com a re-

La parròquia de 
Camprodon no és 

autosuficient

Joan XXIII va obrir les 
finestres i ens vàrem 

refredar

els altres. S ’han de respectar les 
creences de tothom i tam bé con
vindria una certa cultura religiosa, 

de vegades no es coneixen les 
coses fonam entals i es dóna im
portància a les accidentals. F inal
ment, emperò, crec que es redueix 
a un problema de pràctica dem o
cràtica.

—  Des d ’una petita com uni
tat com  la nostra, com  es pot 
percebre la involució de l’Esglé
sia després de Joan XXIII, de  
trencament del procés de sinto
nia am b la Societat?

—  Certam ent que Joan XXIII 
va obrir les finestres i ens vàrem 
refredar una mica, sense donar- 
nos compte ens passem.

Lo essencial és que l'Església 
ha d ’esser fidel a Jesucrist però ha 
de parlar amb llenguatge modern, i 
això de vegades costa. S 'ha de 
posar al dia amb paraules d'ara.

—  L’Ajuntament ha endegat 
la reforma de la Placeta i en 
aquest context es pretén la re
forma de la façana del Carme.

líquies, però també pel va lor a rtís
tic. Tenim un dels tresors més im 

portants de la Vall, i val la pena 
que tothom ho vegi.

—  A la Vall ha sorgit EL 
PONT NOU i vostè n’és 
col·laborador. Creu que pot a ju 
dar a millorar la pràctica  dem o
crà tica  que abans esmentava, 
què n’opina?

—  EL PONT NOU és una re
vista estupenda. El que costa es 

continuar-la, per això hem de fer 
entre tots un esforç perquè així 

sigui. Estic convençut que podrà 
ser un lloc on podrem manifestar 

les nostres il·lusions i els nostres 
desitjós i que al mateix tem ps po- 

guem com unicar-nos els uns amb 
els altres.

Així sia.

Fa pocs dies ens ha deixat en 

Domènech Tenas i Pujol. Penso que 

tinc l’obligació moral de fer un petit i 
humil comentari del que al meu en
tendre va representar en «Mènech», 

sobretot per a la gent de la meva ge
neració que dels 15 als 25 anys te 
níem alguna inquietud cultural i a 
l’hora fer pàtria en el sentit més ampli 

de la paraula.
Era un home profundament ena

morat de Camprodon i del seu país 
Catalunya.

Sempre vàrem trobar-lo disposat 
a col·laborar en qualsevol acció que 

es pogués fer, sobretot en l’àmbit cul
tural, i que anés acompanyada d'un 

sentit camprodoní i català, i dins la 
seva peculiar senzillesa i humilitat 
ens aconsellava amb una fermesa i a 
la vegada seny, que jo particularment 

no he obíidat ni oblidaré mai.

D om ènech

Tenas
i

Pujol

El destí em va portar després 

d’un temps a tenir l'oportunitat de 
conviuré els dos primers anys meus 

com Alcalde junt amb en «Mènech» 
com a membre de la Fundació Ger

mans Vila i Riera. Altra vegada el seu 

tarannà em va ajudar d'una manera 

extraordinària a que les propostes 
que vaig plantejar, tinguessin una 
bona acollida i que es portessin a 

terme després d'uns anys en que el 

Patronat estava, per dir-ho d'alguna 
manera, una mica adormit per cir

cumstàncies que ara no venen al 

cas.

Es per això i per moltes altres 
coses que podria esmentar, que per 
a mi en «Mènech» sempre serà un 
exemple a seguir i si tingués que fer- 

ne una definició diria que en aquest 
cas el nom que li correspondria seria 

el de «CIUTADÀ EXEMPLAR».

Mingo Pairó
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coneguem millor l’escola

JOAN BUSQUETS I TENAS, mestre de 

la Colònia, és des de l’any 87 el sots- 

president i president en funcions de 

la Unió Esportiva Camprodon, activa 
societat que promou gran nombre 

d'activitats i actes a la Vall, però 
«procurant fer el màxim de futbol, 

cosa sempre difícil en aquesta cate
goria», això és possible gràcies a les 

activitats que organitzen, a l’esponsor 
i a les quotes de soci.

En Joan Busquets es cuida del 
planter entrenant l'equip de juvenils.

El proper maig la junta acaba I 
en Joan ens afirma que la deixen 
sense problemes econòmics, i amb 
els bons resultats esportius que tots 

coneixem.

JOAN BUSQUETS I TENAS 

Data d e  na ixem en t: 28-1-57. 

Professió: Professor E.G.B. 
Afic ions: Esport en general. 

Esport: Futbol i muntanya. 

C antant: Paul Moriac.

Diari: El País o Vanguardia.
Plat: Bacallà.

Beguda: Sucs de fruita. 
Personatge: Gorbatxov. 

Program a de  T.V.: Telenotícies. 

Polític: Apolític.

V ia tg e  som niat: Canadà.
Per refrescar-se, riu o  p isc ina: 

Riu.

Lloc de  va c a n ce s : Palafrugell. 
Biquini o  top-less: Biquini.
Q uè fa fa lta  a  la Vall: Mes

col·laboració i participació dels 
habitants.
Q uè hi sobra a  la  Vall: Protago- 
nisme.

U N I O  

■ >vJ■  i

L’equ ip  de  la  UEC C a m p ro d o n  que, malgrat alguna darrera pati

nada, tans bons resultats està fent aquest any. Això, com ens diu el 

seu President, s ’aconsegueix fent un bon conjunt entre jugadors, 

entrenador i junta.

G aspar V ila  
i

Teixidor

Membre de l'equip de direcció del 
C.P. Dr. Robert de Camprodon.

ZONA RURAL VALL DEL TER.-
Ja fa vuit anys que les Esco

les Rurals del Ripollès venien or
ganitzant activitats conjuntament, 
sortides, excursions i una trobada 

de totes les escoles que es feia a 
final de curs, cada any en un 
poble diferent. De trobades n’hem 
fet vuit. A part, els mestres de les 
Escoles rurals es trobaven periò
dicament al C.R.P. de Ripoll.

Fa dos anys que vàrem fer 
un projecte per demanar la Zona 

Escolar Rural, elaborat per tots. 
No ens la van concedir, ja que en 
tota la provincià de Girona només 
s ’en podien donar dues i la nostra 
no va ésser la escollida.

Malgrat tot, aquest any, si 
que ens han concedit la Zona Es
colar Rural de la Vall del Ter i la 
Zona Escolar del Comte Arnau 
(Vall de Ribes). La nostra Zona 

està formada per les següents es
coles: C.P. Ogassa, C.P. de St. 
Pau de Seguries, C.P. Colònia 
Estebanell, C.P. Molló, C.P. Lla
nars i C.P. Villalonga de Ter. En 
total 12 mestres i 1 mestre su
port. El director de la Zona és en 
Josep Santanach i Picola i la sèu 

és a l’escola de «Els Pinets» (St. 
Pau S.).

El c laustre  d e  la  Zona

L A  B Ú S T IA  D E L  

P O N T  N O U

carrer
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el casal els llibres les festes
CINEM A

En sortir del cinema, diven

dres a la nit trobem un bon 

amic que ens com enta «El pro
fessor de Música» dient; -És 

pura delícia- i així ho crec, en 
dues paraules fa un elogi precís 

i concret del film belga que to t
hom amb una mica de sensibili

tat musical confirmaria. I parlant 
de delícies (segons el dicciona

ri: plaer intens i exquisit) en 
aquest mes de Març pot haver- 

n’hi per a tots. Al cinem a-club el 

divendres 8 de Kenneth Bran- 

hagat l’obra de Shakespeare 
«Henry V» i el dia 22 per als in

condicionals de W oody Alien el 

seu darrer treball «Delítos y Fal- 
tas». Com sigui que entre de lí
cies no hi ha disputes, aquesta 

tot i que no la com parteixo serà 

per als més menuts amb «Las 
Tortugas Ninja»; igualment per 
Setmana Santa està program a

da «Pretty W oman» la pel·lícula 
amb més audiència de Barcelo
na; per arrdono-hir «La jungla 

de Cristal II» per si algú encara 

no te prou violència real en 
aquests darrers temps. En el 
primer cap de setmana hem de 

destacar, la veritat és que, en 

aquest mes hem de fer-ho so
vint, la polèmica cinta del sen

yor A lmodóvar «Atame» que 

tants problemes de censura ha 

tingut a l’estranger. Finalment i 
per fer honor a que som un 

dels estats en que hi ha més 
jocs d ’atzar, els cinèfils podrem 

participar en un altre; el Casal 

com acostuma a fer en aquests 
últims anys organitza La T ra
vessa dels Oscars, totalment 

gratuïta i amb importants pre

mis d ’entitats, comerços i indús
tries de tota la Vall. Penseu-s’hi 

bé i sort.

JORDI ROMANS

BIBLIOGRAFIA

per
Esther Suriñach  

i
V ice n te

El mes passat us comentava 

el més antic i el més nou que he 

pogut veure publicat sobre les 
nostres muntanyes.

La tria és difícil i segurament 
injusta, perquè hi ha material 

abundant. Trobem llibres divulga- 

tius, altres de molt concrets i tèc
nics. Una bona combinació d ’a
questes dues qualitats és el que 

citaré avui. Una guia d ’itineraris 
amb intenció de profunditzar, ava
lada per una entitat de prestigi: 
David M. ALOY I SONADELLES i 

M. Mercè LLEONART. Pirineu 

O rienta l: de l Coll d e  Perxa al 
M editerrani: C a ra n çà  - M adres  

- C orberes - C a n ig ó  - Costa  

b o n a  - Les A lberes - C a p c ir  - 
C onflent - Va llesp ir - Rosselló - 

Fenollet - Ripollès - A lta  G a 

rrotxa - A lt Em pordà. Barcelona: 
Montblanc-Martín, 1978. En vo- 
lumns (Guies del Centre Excur
sionista de Catalunya. Club Alpí 
Català).

També és molt conegut un lli

bre que resulta insignificant en 

comparació amb l’anterior. Vol ser 

una síntesi -en castellà- sobre 
geografia, història i art dels po

bles de la vall i comarques veï
nes. Hi ha força il·lustració, és 
molt bàsic i jo diria que purament 

turístic: Cayetano ENRIQUEZ DE 
SALAMANCA. Por el Pirineo c a -  
ta lan : C erdeña , A lto  Berguedà  
y Ripollès. Madrid: C. Enríquez 

de Salamanca, 1977. 189 p.

En el proper número del Pont 
Nou, aquesta secció parlarà de la 

cartografia, per acabar amb el 

tema de l’excursionisme a la vall 
de Camprodon.

MARÇ

Si te casa vols obrar - pel març 
has de començar.

El Març és el més bo de l'any 
per a fer obres; opinió que també te
nien els grecs i els romans i és co
muna en la majoria de pobles de cul
tura mediterrània.

Potser per això la parròquia de 
Santa Maria hem iniciat la construc
ció de la Capella de Sant Patllari com 
ens demanaven moltes famílies fran
ceses, que recordaven que els seus 
avantapassats venien a Camprodon 
per a venerar les relíquies que fa 
molts anys els capellans tenien ama
gades.

Vers la darreria d'aquest mes, 
com els vents han parat, a pagès 
hom fa repassar les teulades per tal 
de tornar a afilarar bé les teules que 
el vent ha mogut i de fer treure i 
substituir les trencades.

Els tres diumenges de Març s'ini
cia la lectura continua de Sant Marc 
l’evangelista d'aquest any. El dia 13 
es dimecres de Cendra comença
ment de la Quaresma, per posar-nos 
davant Déu en actitud de penediment 
i de sobrietat.

El dia de Sant Josep era tingut 
com una clariana dins la Quaresma, i 
hom trencava el cru rigorisme d'a
quest període. Nota típica era la pas
tisseria casolana feta a base de llet, 
sobretot matons i crema.

En quant al menjar, hi havia cos
tums especials. Per esmorzar xocola
ta i melindros. Era obligat dinar a tres 
quarts d ’una, a base d'una olla de les 
«quatre ordres mendicants», es a dir, 
amb carn de vedella, de moltó, de 
porc i de gallina, i una bona pilota. 
Per sopar eren obligats els maca
rrons, llom, botifarra fregits i torrades. 
Els postres de rigor; la crema de 
Sant Josep.

La gent es reunia i es ballaven 
un parell de contradanses. Fou cos
tum a Camprodon oir missa a l’esglé
sia de Santa Maria, confessar i com
bregar com a compliment pasqual.

Sant Josep és patró dels casats. 
Mentre les fadrines reclamaven Sant 
Josep perquè les fes casar, els fa
drins li deien oracions perquè no els 
fes caure a la tentació de casar-se. 
Els avis reclamaven al sant patriarca 
perquè els mantigués llur autoritat 
dins la vida familiar.

El refranyer ens diu amb referèn
cia al dia:

Per l'espòs de Maria
tan llarga és la nit com el dia.

Mn. Soler Martin



PEL RIBERAL DE CARBONERS

A menys de mitja hora a peu (dos quilòme

tres aproximadament) sortint per la carretera de 

Setcases, Ter amunt trobarem la confluència de 

les seves aigües amb les del riu de Carboners, 

que baixa de la dreta i al qual se li ha atribuit un 

major cabdal que al primer. Deixant de banda 

aquestes consideracions, al meu entrendre se

cundàries, el que realment crec Interessant és fer 

una passejada encara que sigui per conèixer tan 

sols la fi del seu recorregut, després d'haver-se 

nodrit amb les aigües que davallen dels cims que 

conformen el Circ de Concrós.

Per un fàcil i encisador camí, que en gairebé 

tot moment ressegueix a una o altra banda la vo

rera del riu, tot just traspassat un pintoresc pont 
de pedra, arribarem, en no més de quinze minuts

de camí, al Salt del Cossi, bella raconada que 

mereix una aturada. Així com, cinc minuts més 

amunt, al Salt de Bassot d ’en Malet, on fer-hi una 

capbussada a l’estiu és un plaer per a privile

giats.

Seguim remuntant una mica més fins a la 

confluència amb els torrents de la Llosa, Concrós 

i Cambra Fosca, a sota mateix d ’un revolt que fa 

la pista forestal que mena a Espinabell. El retorn 

no és mala idea fer-lo per l’esmentada pista en 

direcció a Setcases tot contemplant, pausada

ment, el fons d ’una vall que és sistemàticament 

ignorada pels que comodament asseguts dins 

l’automobil recorren afuetats les carreteres i pis

tes de muntanya.

Esteve A m ig ó
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esports

L’esp ort e s co la r

per

Pere Busquets

Primer cal remarcar l'èxit que 

han obtingut els dos equips de fut- 
bol-sala -al·levins i infantils- de l'es
cola Dr. Robert. Aquests equips han 
estat els campions, cadascún en la 
seva categoria, de la lliga escolar 
del Ripollès. Això vol dir que seran 
els representants de la comarca al 
Campionat Provincial de futbol-sala 
i que tindrà lloc el mes de maig al 
Pla de l'estany (Banyoles), pels 
al·levins, i a Sant Joan de les Aba
desses, pels infantils.

Des d’aquesta mateixa secció 
vaig comentar la possibilitat que al
guns esportistes de cross podien 
arribar a la final provincial de giro- 

na. Això es va complir i els resultats 
han estat excel·lents. Per exemple, 
esmentarem el fet que tots els nos
tres atletes es varen situar entre els 

10 primers de cada una de les cate
gories. Val la pena destacar que 
una noia de Camprodon (Margarida 
Busquets), va ser la campiona ab
soluta de Girona a la categoria 
d ’al·levins. I, també, un noi de Cam
prodon (en Roger Gustojà) va ser el 
subcampió de Girona, també 
d ’al·levins.

M'agradaria, però, remarcar a l
tres resultats importants d’aquesta 
final:

1 -  Ism ael C o lom er: 5è a la
categoria infantil.

2 - A rla d n a  Romans: 7ena a la 
categoria d'al·levins.

3.- Jaum e Surinyach: 8è a la 
categoria d ’al·levins.

4 - M arta  G usto jà : 4arta a la 
categoria de benjamins.

5 - Francesc X av ie r Surinya
ch: 10è a la categoria infantil.

Això ha fet possible que els 5 
primers participessin a la final abso
luta de cross de Catalunya, celebrat 
el dia 10 de febrer a Vilafranca del 
Penedès. En aquesta ocasió, no 
podem parlar de triomf, però sí d ’or
gull pel fet de ser-hi.

Com entrenador d’aquests nois 
i noies de la nostra Vall, aprofito 
aquest espai per donar-los la meva 
felicitació.

febrer de 1991.

FUTBOL

Ben entrada ja la segona volta, sembla que els equips de la 

vall han iniciat una certa davallada, després dels bons partits fets a 
la primera volta que semblava apuntar que tant el Camprodon com 
el Vilallonga formarien part dels equips puntals de la categoria.

Durant el mes de Març, es destaca per sobre dels altres partits, 
el «DERBY» de la vall que enfrontarà el Vilallonga amb el Campro

don. L’emoció està del tot assegurada, i tot fa presagiar que el pro
per dia 10 es viurà a la Vall, un d ’aquells partits que fan afició. A 

l’espera del resultat de la contesa, que el proper número del PONT- 
NOU hi esmerçarà tot l’espai que es mereix, ens cal assenyalar ara 
que els dos equips de la Vall en aquest mes de març hauran d ’ini

ciar la seva respectiva remuntada. Així el Camprodon, s ’ha d’en

frontar amb el Corcó -empat a la primera volta-, l’Olost i el Lloriana. 

Mentrestant el Vilallonga jugarà al camp d ’esports de l’Atlètic de 
Monestir i el Rupit-Fruit, per a fer-ho a casa amb els de Corcó. Tot i 
amb això, l’atracció del mes estarà en tots els afeccionats amb el 

partit de màxima rivalitat. Esperem que per bé del futbol, l’esportivi
tat imperi tant en el terreny de joc com en el públic.

U N I O

SKI

El nostre Olímpic, Jordi Pujol, ha fet un descans a les nostres 
contrades després de participar amb diferents resultats en les pro

ves d ’esquí de la copa d’Europa. Esperem que en properes curses 

tingui la sort al seu costat, i pugui portar a la Vall, els merescuts 
premis als seus continuats esforços que permeten passejar el nom 
de la Vall, amb tot l’orgull que fa el cas, a les millors estacions d ’es
quí del continent.

FUTBOL-SALA

El Camprodon - La Parra, té durant el mes de març compromi

sos importants per assegurar-se la seva bona qualificació en el 

campionat. El primer diumenge del mes, jugarà en el pavelló amb el 
Rubí, per després jugar fora de casa amb l’esport Marqués, a qui ja 
va guanyar per 4 a 3.

El partit contra l’ETAR 78 CÈLTIC es presenta fàcil, cosa que 

ha de permetre jugar amb tranquil·litat el partit de màxima rivalitat 
comarcal amb el Ripoll, que serà el darrer de la temporada.
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bústia
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La gent de la Vall ens hem de 

felicitar per l’aparició del nou Infor
matiu que ens perm etrà una millor 

difusió del que passa en el nostre 

món i també una porta oberta per 

poder constatar i discutir temes i 
opinions que fins ara no passaven 
de xerrades de cafè.

També la més cordial fe licita

ció als pares de la criatura que han 
tingut aquesta feliç idea i als que 
hem d'oferir la nostra col·laboració 

en tots sentits perquè l’ informatiu 

tingui una llarga continuïtat i sense 
defalliments en la seva empresa 

per part dels seus creadors.

Permeteu-me la Redacció que 

per ser la meva primera interven
ció, m’extengui una mica més de lo 
permès per tal d ’exposar uns crite

ris amb la Intenció d ’ajudar, amb 

els propis i dem anant a la gent que 
trenqui el glaç aportant opinions i 

suggerències que poden m illorar el 

gruix i el contingut del «Pont Nou». 

Dic això perquè m ’imagino que ha 
de ser molt costós trobar cada 

mes, aconteixem ents i notícies 

noves en una com unitat tant petita, 

suficients per a donar atractiu al 
lector i per no caure en una rutina 

purament informativa acom panya

da d’algun article nostàlgic. Crec 

que som la gent del carrer amb les 
nostres opinions i cabòries que 

podem aportar a traves d ’una d ia 

lèctica, o sim plem ent d ’una infor
mació, el caliu necessari per m an
tenir en una bona part l’interès del 

lector.

No cal exclusivitzar les nostres 
aportacions al que succeeix a la 

nostra comarca, també podem dir 
la nostra sobre aconteixements 

d ’altres mons, per exemple, tenim 
l’actual guerra del Golf, els jocs 
olímpics, la conferència episcopal 
amb les seves relliscades respecte 
del Golf i perquè no, de la recent 
campanya dlvulgativa dels con- 

dons, etc., etc.
Des del moment que el «Pont 

Nou» és representatiu de tota la 
Vall, no sé si ho féu, jo crec que el 

corresponsal de notícies s ’hauria 
de personar una vegada al mes a 

cada poble, entrevistar l’alcalde i 
després anar a fer petar la xerrada 

al cafè i demanar a la gent que els 
agradaria que es publiqués del seu

poble o de la seva vida. Quedareu 

sorpresos. Del món rural hem de 

d ir que la nostra pagesia és molt 

Important i que actualment està 

passant una greu crisi. Hi ha prou 

veus qualificades per expressar les 

seves inquietuds.

Falta tam bé una secció de ne- 
crologia, naixements i casaments.

Permeteu-me llençar un tema 
que a Camprodon malauradament 

s’ha tingut oblidat. No tenim massa 

fills il·lustres a la nostra vila I la 

majoria que tenen algun carrer de

dicat o bé són forasters, o bé són 

fills accidentals. Però sí, tenim 

bons patricis que han dedicat mol
tes hores de la seva vida al nostre 

poble. Per citar-ne un parell: en 

Valentí P lanesas i el recent desa

paregut en Mènec Tenas. D’entre 

els molts que havíem assajat amb 
ells, el teatre, les caramelles, els 

pastorets i d ’altres activitats cultu

rals, hi ha d ’haver algú capaç de 
fer-ne un digne panegíric com es 

mereixen. I d ’en Joan «Samarra» 

què me’n dieu?

I com a final, deixeu-me dir la 

meva, sobre les actuals obres del 
Pont Nou. Vaig tenir ocasió de 

veure el projecte i em va semblar 

totalm ent inadequat. S ’acosta molt 
a una d ’aquestes construccions 

dures que ara estan de moda. No 

té cap concordança amb el seu en
torn. Una vegada més, es posa de 

manifest la manca de gust i les 
ganes de trencar motllos amb una 

creativitat equívoca en que s ’identi
fiquen una part d ’aquesta genera

ció d ’arquitectes joves; quina falta 

més gran és la manca d ’harmonia 

en les seves execucions. No va 

costar gaire tallar tots els arbres 

dels que, sense treure perspectiva 
des de l’altre pont, eren elements 

naturals que mai podran ésser 
substituïts per un ja rd í quadriculat 

com es pensa portar a terme. L ’A 

juntam ent va pecar per no haver 

organitzat un concurs del que en 

podia sortir alguna idea més feliç. 

Diuen que és de savis rectificar...
Res més per aquesta vegada. 

Per a molts anys!

Joaquim Claret i Corominas

ELS CACICS
Srs. del Pont Nou:

En prim er lloc benvinguda la 

Revista, i encara que no com par

teixo moltes de les opinions que hi 
surten, crec que si es mantó inde

pendent pot ajudar a m illorar la 

nostra petita societat.

L’alcalde diu a l’entrevista que 
li fan aquest mes, que això del 

caciquism e està passat de 
m oda, d ’això n ’estic convençut, 

qualsevol forma de caciquism e al 

tem ps actual es anacrònica, ara 

bé, això no vol dir que aquí no n'hi 
hagi de caciquisme.

Cacic és aquell que en pos

sessió d ’una part im portant dels re

cursos, (negocis, diners, o terres 

estratègiques) utilitza tots els m it

jans al seu abast, siguin polítics, de 

pressió personal o econòm ics, per 

fer-los òptim am ent beneficiosos per 

a ell i encara que sovint utilitzi l’ex
cusa de la creació de llocs de tre

ball i riquesa per a la vall, en reali

tat només li preocupa el seu bene
fici. Tan li fa fer malbé un paisatge 

o que hi hagi depressió a la com ar

ca, fins i to t millor, la mà d ’obra 
serà més barata i la gent més sub

misa.

Per aquesta gent el franquis

me era el règim ideal, i la dem o
cràcia un mal al que convé adap

tar-se, l’autocrítica no és cosa d ’e 

lls, per això no toleren la més peti

ta discrepància que els afecti. El bé 
col·lectiu per dam unt del individual 

és cosa de revolucionaris i irres

ponsables, per això no admeten 

cap disposició que limiti la seva ini

ciativa.

Vostès Srs. del Pont Nou tam 

poc es lliuraran dels cacics, la seva 

pretesa independència no està tan 

garantida com pretenen en la pri

mera editorial. La revista, sigui 
amb anuncis o col·laboracions, 

depèn econòm icam ent de la Vall i 

l’economia depèn dels cacics, això 
sí Sr. Alcalde, passats de moda.

El saluda cordialment,

A. Busquets



ESPORTS D’AVENTURA
----------------------------------- M eritxell Surinach --------------------------------

L’ESPELEOLOGIA
«Tot el que un home és capaç d ’imaginar, al

tres homès seran capaços de realitzar-ho». Amb 
aquesta frase, Jules Verne, l’autor de «Viatge al 
centre de la terra», ja pronosticava el que, poc 
després, es convertiria en la espeleologia, per a 
uns ciència, per alguns esport, per a molts, aven
tura apassionant...

Els nostres peus començaven a no respon
dre massa bé, fent-nos ensopegar més del nor
mal amb les irregularitats del terreny, ara roques, 
ara fang... Portàvem prop de dotze hores en 
aquella immensa cova, i durant aquest temps, les 
retines dels nostres ulls s’havien anat quedant 
impreses d'una bellesa que mai més oblidaré. 
Era la Setmana Santa passada, i estàvem a San
tander. Quan hi ambavem, cap de nosaltres 
s’hauria pogut imaginar que aquelles muntanyes 
de roca amagaven, a les seves entranyes, un 
món subterrani ocult i meravellós, format per al
tres muntanyes de minerals, per entre les quals, 
de tant en tant, hi corrien rius furiosos que tren
caven, amb el seu estrèpit, un silenci sepulcral...

Si voleu, podem canviar d ’escenari, i recórrer 
les coses i avencs de la comarca. Malaurada
ment. la natura no va fer de la Vall de Campro
don el paradís dels espeòlegs: va preferir 
col·locar els millors paisatges subterranis més 
cap a l’Oest, a la Vall de Ribes, a la Cerdanya, o 
al Conflent, o als altiplans d’Osona... Avencs pro
funds, coves humides o seques, amb pous per a 
descendre a pisos inferiors, o amb sinuoses gate- 
res per arrossegar-te: amb cascades d ’aigua i 
amb rius que no han vist mai la llum del sol, o

amb inmensos llacs d ’aigues quietes i negres, 
que et barren el pas... Bé, a menys que disposis 
d ’una barca inflable, o que estiguis disposat a fer 
una nadadeta, sabent que hauras de fer la resta 
del camí més moll que eixut, i procurant que l’ai
gua no t ’apagui la llumeneta del casc, de la qua! 
depens totalment per vèncer la foscor que tot ho 
envolta.

Com podeu veure, hi ha per triar i remenar, 
cadascú en funció del seu nivell tècnic (domini 
del descens i ascens amb cordes, equip i vesti
menta adequada...) i de les ganes. En espeleolo
gia, com en tot, l’habilitat i la destresa s’adquirei
xen poc a poc, a mida d ’anar-ho practicant i de 
voler anar sempre més enllà, de superar-te... Hi 
ha, doncs, diferents graus de dificultat, segons 
les condicions personals.

Penseu que, potser, la fascinació més gran, 
l’atractiu d ’aquest món ocult í misteriós, és anar 
descobrint-lo poc a poc, a mida que el teu llum el 
treu de la foscor i l'anonimat... Per això és molt 
important disposar d ’un casc amb llum de carbur, 
com el dels miners. La flama viva i intensa que hi 
brilla transformarà la nit en dia, i al seu pas rella- 
maguegen el cuars i els minerals cristal·lins de 
les parets de la cova, con llumenetes que s ’esfor
cen per lluir més intensament encara, com estre
lles minúscules en una nit d ’estiu, com si tingues
sin vida pròpia, i et saludessin.

Aquí i allà, descobreixes indicis d’un món 
viu, en transformació: estaiactites que han tardat 
milers I milers d ’anys a formarse, les gotetes que 
van regalimant per la pedra... tot et recorda que 
en aquest món, el temps no compta, que no hi 
ha cap pressa...

La llum que artificialment hi portes desperta 
formes vitals a les roques: ombres, colors, movi
ment, sensacions...

Un món únic. Un món màgic. Un món fasci
nant. Un món per descobrir, i molt aprop teu.
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els ajuntaments informen
■ ■ ■ ■ i

Seguint amb la política de 

millora de la qualitat de vida, l’eix 

principal de la política municipal, 
l’Ajuntament de Camprodon Infor

ma als seus ciutadans del servei 
de recollida gratuïta de trastos 

vells, així com també de la recolli
da de vidre.

Tothom que tingui necessitat 
d’aquests serveis, se II Informa:

La re co llid a  d e  trastos es 

fa de la següent manera.
L’usuarl ha de trucar o pas

sar per l’Ajuntament i informar 

dels trastos que se II hauren de 
recollir, deixar el seu núm. de te
lèfon i quan a l’Ajuntament hl ha 

diferents sol·licituds es decideix el 

dia i l’hora de la recollida, I segui
dament s ’informa a l’usuari que 

haurà de deixar-los on li sigui In
dicat.

Els con ten ido rs  d e  v id re
estan situats al carrer de la Trlgo- 
na al costat de l’Església del 
Carme, a la plaça del Dr. Robert 
al carreró de Can Rodà I a la 
plaça de Santa Maria.

També es comunica a tothom 
que les persones que tirin escom

braries al riu seran greument san

cionats.

Recordem que per un Cam
prodon més net tots hem de 

col·laborar en aquesta tasca.

EXPEDIENT DE DISCIPLINA 

URBANÍSTICA.

L’Ajuntament ha acordat l’o
bertura d ’un expedient sanclona- 

dor a la promotora dels aparta

ments que es construeixen a Can 

Marlstany perquè s ’excedeix la 

superfície màxima autoritzada pel 

planejament en uns 60 m2.

CONTRACTACIÓ D’OBRES DEL 

CARRER VALÈNCIA.

El passat 31 de gener, l’Ajun
tament reunit en sessió plenària, 
aprovà la contractació d ’obres 

d ’Infraestructura i pavimentació 

del carrer València.
El projecte preveu pavimen

tar el carrer mitjançant quadres 

de formigó, al centre on s ’arreple

guen les aigües hl va una tira de 
pedra natural. L’espai que ocupen 

les actuals voreres és resolt amb 
peces de «terrazo abuxardades». 

Uns elements metàl·lics impediran 
l’aparcament sobre l’espal de les 
voreres, però encara no s ’ha re
solt el disseny d ’aquests elements 

que hauran d ’ésser plegables per 

a permetre'la càrrega i descàrre
ga ocasional davant de cada 

local.

El pressupost d ’execució és 
de 25.914.947 ptes. I el termini 
previst per a les obres es de 2 

mesos a partir de l’acta de re

planteig. Es preveu l’aportació 
d ’aproximadament 14 milions de 
la Direcció General de Comerç.

APROVACIÓ DELS PRESSUPOS

TOS MUNICIPALS DE CAMPRO
DON.

El passat 16 de gener es 
reuní l’Ajuntament en ple en ses

sió extraordinària, per tal d ’apro

var els pressupostos generals i la 
plantilla de personal per a 1991. 
Cosa que es va fer després d ’un 

breu debat I amb l’abstenció dels 
tres representants del Grup So
cialista. Els pressupostos pugen a 

227.181.637 ptes, i amb l’aprova

ció, s ’acorda concertar amb el 
«Banco de Crédito Local», una 
operació de crèdit per un Import 
de 16.403.165 ptes.

Queda obert un període d ’ex- 

poslcló pública de 15 dies a partir 
de la publicació al BOP.

URBANITZACIÓ DE LES ROCAS- 

SES.
L’Ajuntament reunit en Ple el 

passat mes de febrer, va aprovar 

Inicialment el Pla Parcial de les 

Rocasses I provisionalment el 
Programa d ’actuacló urbanística. 
El Pla és iniciativa particular i els 

promotors són Camprosol S.L. i el 
Sr. Martí Magret. El pla parcial 
estarà sotmès a exposició pública 
un mes a partir de la publicació al 

BOP.
L’aprovació es va fer per 

unanimitat.

MOLLÓ
Han estat adjudicades a l’em

presa JOSEP VILANOVA les 

obres per acondlclonament de la 

plaça de la Font VELLA. Pressu
post 8.900.000 Ptas. Aquesta 

obra està Inclosa en el Pla d ’O

bres i Serveis de la Generalitat de 

Catalunya.
Estan properes a començar 

les obres d ’aprofitament hidroe

lèctric dels Rius Rltort, Esplnavell 

I Favert a càrrec de l’empresa 
PERE SERRA S.A. per un Import 

aproximat de 100 milions de pes

setes.
La duració de les obres serà 

de 2 anys.

SANT PAU
L’Ajuntament de Sant Pau de 

Seguries, ha organitzat un curset 

per ensenyar a ballar sardanes 

per a totes les edats. Segons ens 

han informat, tindrà una durada 

de dos mesos, començant el pro

per 2 de març i finirà el 27 d ’abril. 

Està previst que el dia 28 d ’abril 

com a cloenda del curs es celebri 

una audició de sardanes per la 

cobla «BOFILLS».
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salut cuina per què ?

per

Jaum e Iglèsias  

i
Solà

LES BEGUDES
Observem que cada dia 

més s ’estenen hàbits poc salu
dables en relació amb les begu
des. Ens referim al consum de 

begudes excitants, alcohòli
ques, artificials, amb gran con
tingut de sucres, o, l’inrevés, al 
poc consum de llet pels esco

lars...

Molts d ’aquests hàbits s’in
trodueixen sobre la base d ’una 
deficient o errònia informació 
sobre el valor nutritiu de les be
gudes. Avui no parlarem de les 
begudes alcohòliques. Ho farem 

dels abusos de les begudes en

sucrades.
El primer que caldria dir i 

repetir és que la sed és una ne
cessitat d ’aigua i cal satisfer-la 
amb aigua.

Actualment es fa un ús 

abusiu de begudes ensucrades 
i s ’han convertit en una verita

ble plaga que fa estralls entre 

els joves. Cal dir que el contigut 
de sacarosa de aquestes begu
des és de 120 a 150 grs per 
litre, representant un aport 

energètic de 480 a 600 kcalo- 
ries. Per a poder ser més elo
qüents podríem donar l’equiva
lent en terrossos de sucre de 5 

gr. Un litre de beguda ensucra
da, qualsevol que hi ha el m er
cat, i, que molts fan servir com 

a beguda en els apats, porta de 

24 a 30 terrossos o l’equivalent 
a unes 500 kcalories.

Com podeu suposar els in

convenients de l’abús d ’aques

tes begudes està a la vista: una 
aportació inútil de calories i al 
fet que un 64% dels nens de 6 

a 14 anys pateixen càries den

tal al nostre país.

CIVETS O GUISSATS ACIVETATS? 

Dues re ce p te s  de:

C arm e
Alvarez

CIVET DE LLEBRE

Es neteja la llebre, es guar
da la sang i el fetge. La llebre 
es fa a talls i es posa a marinar 

unes quantes hores amb ceba 
tallada, alls, farigola, llorer i ju li

vert, pebre en gra, oli i un vas 
de vi. Es remenen els talls per

què tot quedi igual. Es sofregeix 
la llebre amb llard i cansalada. 
Despres s ’hi afegeix ceba, alls, 
sal i pebre. Es deixa coure fins 

que agafa color, després s ’es

corre el greix amb una cullera, 
s ’empolsa de farina, s ’hi tira un 
raig de vi negre, un raig de 

brou i herbes, es tapa la casso
la, es cou 50 minuts. Finalmen

te es pica la sang i fetge mes

clat amb el suc de la cassola. 
Es cola i es posa per damunt la 

llebre ja cuita.

GUISAT DE CONILL

Es neteja el conill i es posa a 
marinar amb vi negre, pebre ver

mell dolç, pebre negra en gra, oli, 
sal i herbes al gust, sense oblidar 
una mica de Mor i de farigola. Es 
deixa 6 ó 7 hores, tombant els 

talls perquè es marini bé.
Es fregeixen els troços sense 

oli i es posen en una caçola de 

fang.

Es fregeix a part, costella de 
porc fins que sigui ben rossa, i es 
posa amb el conill. S’hi afegeix el 

suc de marinar i una mica d ’aigua 
o brou, i es posa a coure en pla 
xup, xup. S’hi afegeix una cullera

da de farina i quan la carn és ben 

cuita, però sencera, i el suc es- 
pesseït, ja es pot servir.

Per què no es fa alguna 

cosa per evitar-nos la perllon- 

gada vergonya col·lectiva de 

veure com s’ensorra poc a poc 

Can Roig?

Per què no s’acaben 

d'una vegada les obres de la 

Rotonda?

Per què es continuen 

aparcant cotxes a les voreres?

IhL POIÜT NOU
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